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Aktörsråd apotek



• Nationella läkemedelslistan

• Releaser och drift 

• Återkoppling från övrig samverkan   

• Övriga punkter

• Återkoppling från apoteksföreningen 

• Utvärdering, summering och avslut 

Agenda



Nationella läkemedelslistan
Victoria Throfast, chefsfarmaceut

Pia Venäläinen, projektledare 

Staffan Olsson, projektledare

Anette Aronsson, utredare



NLL

• Senarelagd anslutning till nationell läkemedelslista

• Proposition ska lämnas till riksdagen 14 februari 2023 



Fördjupade dialoger vid behov

Samverkan Implementering NLL

Verksamhetsnära stöd
För kunders utveckling av 

arbetssätt och rutiner

Tekniskt stöd
För kunders utveckling av 

FHIR-tjänster 
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NLL

Aktörer som är först ut (ny kunskap och extern validering verksamhetsflöden)

Regioner och systemleverantörer (ny integration i vårdinformationssystem)

Apotek och systemleverantörer (expedieringssystem)

Övriga aktörer 

Arbetsmaterial



Fördjupad dialog enligt behov
Syfte:

• Att stödja och underlätta integrationsarbetet för anslutning till Nationella 

läkemedelslistan

• Gemensamt arbete för att hantera utmaningar i integrationsarbetet

➢Fördjupad dialog integration Vårdinformationssystem och NLL med 

fokus på läsåtkomst 

➢Fördjupad dialog Apotek med fokus på verksamhet 

➢Kunder i Godkännande



Fördjupad dialog apotek

• Första dialogmötet 6 december med fokus på NLL i samband med 

expediering. 

• Information från mötet samt frågor och svar finns samlat på 

samverkansytan:

• Fördjupad dialog expediering 20221206 - Implementeringsstöd 

Nationella läkemedelslistan (ehalsomyndigheten.se)

• Följande möte ej inplanerat ännu

https://samarbetsyta.ehalsomyndigheten.se/implementeringsstod/foerdjupade-dialoger/foerdjupad-dialog-apotek/foerdjupad-dialog-expediering-20221206


Fördjupad dialog vård

• Fyra gemensamma möten planerade under Q1: 20/1, 10/2, 10/3 och 31/3

• Fokus just nu på behov och utmaningar för integration med Läsåtkomst

• Prioriterade frågor: 

• Gemensam tolkning av ”läkemedel som det är troligt att patienten 
använder för tillfället”

• Krav på anslutande system (KPAS) - läsåtkomst

• Lagring av data från NLL i journalen/synkronisering

• Ett antal övriga/mindre frågor

• Status i arbetet finns här: Aktiviteter och resultat - Implementeringsstöd 
Nationella läkemedelslistan (ehalsomyndigheten.se)

https://samarbetsyta.ehalsomyndigheten.se/implementeringsstod/foerdjupade-dialoger/foerdjupad-dialog-integration-vardinformationssystem-och-nll/aktiviteter-och-resultat


Releaser och drift
Peter Gripstrand, enhetschef vård och apotek 

Mathias Erlandsson, IT-chef



Releaseplan 2023

21.5 (31/5)

• Integritetshöjande åtgärder för personer med skyddade 

personuppgifter

• Förbättrade felmeddelanden i FHIR

• Införande av NMI-ID

• Diverse buggrättningar

• Ny AFF-kontroll telefonrecept



21.6 (20/9) samt 21.7 (30/11)

• Eventuella ytterligare åtgärder som lyfts i 

implementeringsstödet

• Eventuella buggrättningar



Utanför nuvarande releaseplan
• Registrerat samtycke vårdenhet och difftjänst är pausat 

• Fokus ligger på implementeringsstöd och gemensamma 

prioriteringar kring viktiga frågor som uppkommer därifrån. 



Drift

Incidenter

• 9/12, stopp i tjänsterna p.g.a. problem med 

brandväggskluster.

• 13/12, ökade svartsider problem med 

brandväggskluster.

• Övergripande problemärende kring driftleverantörens 

brandväggskluster och svarstider.



Övergången till nya driftleverantören 

Försäkringskassan närmar sig

• Handboken flyttades till FK 12 januari.  

• Betalningsförmedlingen ligger i drift hos FK sedan 3 november.

• Alla externa testmiljöer (5-12,18) finns på plats hos FK och de 

gamla är stängda sedan 23 januari.

• Interna test- och utvecklingsmiljöer har flyttats till FK.

• Aktiviteter fokuseras på fortsatta tester, finputsning och övningar 

inför 11-12 feb. 



Hur påverkas ni som aktörer

Både test och produktionsmiljön får nya IP-adresser hos försäkringskassan, gäller 

både över Internet och Sjunet. Efter flytt måste tjänsterna adresseras mot nya IP-

adresser: 

• Öppna för nya IP-adresser (vitlista i er driftsmiljö).

• Använda DNS-namn för anrop.

• SFTP flyttas till ny yta (tex hämtning av VARA-filen).

• Säkerställ att ni kommer åt den nya driftmiljön genom ett konnektivitetstest. 

Vi rekommenderar att alla som ansluter till produktionsmiljön genomför 

detta så snart som möjligt.

Inga förändringar i den funktionella tjänsteleveransen. Kommer att vara aktuell 

releaseversion som flyttas ”as is” till Försäkringskassan.

https://samarbetsyta.ehalsomyndigheten.se/transitionsprojektet/hur-paverkar-detta-externa-aktoerer/nya-ip-adresser-och-domaennamn/konnektivitetstest-nya-driftmiljoen


Delta i produktionsverifiering i 

samband med servicefönstret? 
Syfte: validera produktionsflödet med ett mindre urval aktörer innan vi öppnar 

för all trafik. 

• Två anmälda aktörer på vårdsidan

• Möjligt att utöka med någon eller några aktörer från apotekssidan? 

• Ni måste kunna begränsa anropen endast till de som ingår i verifieringen 

och inte skicka skarpa anrop under verifieringsarbetet. 

Har ni möjlighet att delta? - Ta del av informationen och förutsättningar på 

samverkansytan och skicka in de uppgifter vi efterfrågar via 

servicedesk@ehalsomyndigheten.se och ange ”Transitionsprojektet 

produktionsverifiering” i ämnesraden. 

https://samarbetsyta.ehalsomyndigheten.se/transitionsprojektet/hur-paverkar-detta-externa-aktoerer/produktionsverifiering-gemensamma-aktiviteter-under-servicefoenstret
mailto:servicedesk@ehalsomyndigheten.se


Servicefönster 11-12 februari

• Servicefönster den 11–12 februari 2023 med start klockan 

23.00.

• Resterande delar av produktionsmiljön produktionssätts hos 

E-hälsomyndighetens nya driftleverantör Försäkringskassan. 

• Aktiviteten medför driftstopp för samtliga tjänster inom vår 

tjänsteplattform.

• Verifiera produktionsflödet med ett mindre urval externa 

aktörer innan myndigheten öppnar för all trafik i form av en 

gemensam produktionsverifiering. 



Servicefönster planering 
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övervakning av trafik 

internt och externt

Preliminära tider, arbete pågår

Beräknad tidsåtgång
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Servicefönstret kommunikation

• Sms-meddelande om servicefönster skickas ut enligt ordinarie 

process, med början 3 veckor innan.

• När servicefönstret startar ställs trafikljusen om, ni hittar dem 

på vår webbplats

• När servicefönstret stänger skickar vi åter ut Sms-meddelande 

och trafikljusen ställs om



Vad händer sen?

• Vi har etablerade processer för incident, major incident och 

kris på plats 

• E-receptflödet är prioriterat

• Utgår ifrån ordinarie processer 

• Utökad bemanning 

• Servicedesk på plats med utökade öppettider



Rätt kontaktvägar, tydlig information

Stöter ni på problem, skicka frågor och felanmälan till 

servicedesk@ehalsomyndigheten.se

Läs gärna frågor och svar på samverkansytan (kommer uppdateras inför 

servicefönstret).

Utökade öppettider servicedesk: 

Söndag 12 februari (finns på plats under servicefönstret) 7.00–20.00

Måndag–onsdag 13-15 februari 7.00–20.00

Torsdag–fredag 16-17 februari 7.00–18.00

Lördag–söndag 18-19 februari 8.00–17.00

Vid akut driftstörning utanför servicedesk öppettider nås vi på ordinarie nummer, välj knappval för akut driftstörning.  

Servicedesk 

0771-18 18 77 

mailto:servicedesk@ehalsomyndigheten.se


Om roll-back blir aktuellt

• Hur påverkas ni:

• Ingen påverkan. Fungerar som innan servicefönstret.

• Back-up datum – 25-26 februari 23.00-07.00. 



Återkoppling övrig 
samverkan
Johan Palmqvist, enhetschef arkitektur och säkerhet

Victoria Throfast, chefsfarmaceut 



Säkerhetslösningen
Johan Palmqvist, enhetschef arkitektur och säkerhet



Status AU säkerhetslösning

• Arbetsutskottet har ett möte planerat den 31/1

• Långsiktig lösning som enligt skiss:

• Identitetsfederationen Sweden Connect

• Enas auktorisationsbyggblock

• Hantering av sektorsspecifika attribut i en 

behörighetsfederation. 

• Organisationstillit baserat på Ena

• Dialog kring kortsiktig lösning



Krav anslutning med säkerhetslösningen

• Kravet på att ansluta till E-hälsomyndighetens tjänster med 

säkerhetslösningen kommer att gälla vid anslutning till 

versionspaket 21 och tjänstegränssnitten (FHIR) för 

Nationella läkemedelslistan. 

• Ett senarelagt datum för anslutning till Nationella 

läkemedelslistan enligt utkast till proposition senarelägger 

följdakligen även tidpunkten för krav på anslutning till den nya 

säkerhetslösningen. 



Verksamhetsfrågor apotek
Victoria Throfast, chefsfarmaceut 



Verksamhetsfrågor apotek

• Uppstartsmöte för terminen 19 januari

• Förskrivning med substansnamn – visa substans, samverkan med 

apoteken

• Ny kontroll för telefonrecept – text i felmeddelande

• Fullmakter – många med giltighet som går ut 2024 enligt nya regler



Övriga punkter
Sigge Sundström, Beredskapssamordnare

Victoria Throfast, chefsfarmaceut 

Sofia Nilsson Björkström, produktansvarig LiiV/VARA

Jessica Tegelius, enhetschef kundsamverkan och anslutning



Krisberedskap för 
näringslivet
Sigge Sundström, Beredskapssamordnare



Krisberedskap för näringslivet
Samlad information på MSB webb: Beredskap för företag (msb.se)

• Informationsfilmer

• Exempel på vad företag kan göra

• Vägledning

• Scenarier med frågor

• Vägledning

Beredskapsforum inom sektorn hälsa, vård och omsorg 

• Värd: Socialstyrelsen

• Inbjudna: Fohm, Ehm, LV, Länsstyrelser, regioner, kommunala socialchefer, 

Civilförsvarsförbundet, Röda korset, Läkemedelsindustriföreningen, Swedish 

Medtech och Sveriges Apoteksförening

• Två gånger per år

• Första mötet 25 januari: 13:45-15.00

https://www.msb.se/beredskapforforetag


Summering av 
regeringsuppdrag
Victoria Throfast, chefsfarmaceut 



Urval regeringsuppdrag

Uppdrag att utforma ett system med beredskapsapotek

TLV, Läkemedelsverket och E-hälsomyndigheten har i uppdrag att 

tillsammans analysera och lämna förslag om utformningen av ett 

ändamålsenligt och kostnadseffektivt system med beredskapsapotek. 

Systemet ska tillgodose allmänhetens behov av läkemedel under en fredstida 

krissituation, höjd beredskap och ytterst krig.

Delrapportering 31 mars 2023 och slutrapportering 31 december 2023 



Uppdrag att göra en förstudie inför framtagandet av en nationell lägesbild 

över tillgången till läkemedel och medicintekniska produkter 

Läkemedelsverket och E-hälsomyndigheten har ett uppdrag att i samarbete 

göra en förstudie om åtgärder för att Läkemedelsverket ska kunna 

sammanställa en nationell lägesbild över tillgång, lokalisering och förbrukning 

av humanläkemedel respektive relevanta medicintekniska produkter i Sverige.

Syftet med den nationella lägesbilden är att kunna förebygga och hantera 

situationer där det finns risk för brist på produkter som behövs i hälso- och 

sjukvården eller där en kris ställer ökade krav på tillgången till dessa.

Förstudien om läkemedel ska redovisas senast den 28 februari 2023. Förstudien om 

medicintekniska produkter ska delredovisas senast den 31 mars 2023 och slutredovisas 

senast den 31 oktober 2023.



Uppdrag att påbörja ett långsiktigt arbete med att skyndsamt stärka 

öppenvårdsapotekens beredskap gällande utlämning av läkemedel från 

apotek

Läkemedelsverket och Socialstyrelsen har fått ett uppdrag att stärka 

öppenvårdsapotekens beredskap för att lämna ut läkemedel från apotek. 

Arbetet omfattar recept- och hjälpmedelsexpedition samt hantering av 

rekvisitionsbeställningar till vårdaktörer. Receptfria läkemedel omfattas inte.

Delredovisning av uppdraget den 1 februari 2023 och slutredovisning den 31 

december 2023 



Länkar regeringsuppdrag
• Uppdrag att göra en förstudie inför framtagandet av en nationell lägesbild över 

tillgången till läkemedel och medicintekniska produkter - Regeringen.se

• Uppdrag att utforma ett system med beredskapsapotek - Regeringen.se

• Uppdrag att påbörja ett långsiktigt arbete med att skyndsamt stärka 

öppenvårdsapotekens beredskap gällande utlämning av läkemedel från 

apotek - Regeringen.se

https://www.regeringen.se/regeringsuppdrag/2022/03/uppdrag-att-gora-en-forstudie-infor-framtagandet-av-en-nationell-lagesbild-over-tillgangen-till-lakemedel-och-medicintekniska-produkter/
https://www.regeringen.se/regeringsuppdrag/2022/07/uppdrag-att-utforma-ett-system-med-beredskapsapotek/
https://www.regeringen.se/regeringsuppdrag/2022/07/uppdrag-att-paborja-ett-langsiktigt-arbete-med-att-skyndsamt-starka-oppenvardsapotekens-beredskap-gallande-utlamning-av-lakemedel-fran-apotek/


Borttag av adresser 
NPL/VARA
Sofia Nilsson Björkström, produktansvarig LiiV/VARA



Adressborttag NPL/VARA

• Läkemedelsverket (LV) tar fram ett nytt intressentregister på grund av europeiska 

lagkrav.

• I samband med detta behöver adressfält i NPL tömmas. Adresserna rör 

läkemedelsföretag.

• Adresserna tas bort för samtliga godkända läkemedel men behålls för 

licensläkemedel.

• Förändringen i NPL gör att adressfälten i VARA-filen, elementen adress 1-4 kan 

vara tomma, se VARA - Dokumentation av XML-schema - Handbok för vård- och 

apotekstjänster (ehalsomyndigheten.se)

• Fälten är idag inte obligatoriska i varken NPL eller VARA.

https://samarbetsyta.ehalsomyndigheten.se/handboken/latest/utveckla-mot-e-haelsomyndighetens-tjaenster/information-stoed-och-krav-per-delsystem/vara-nationellt-produkt-och-artikelregister/vara-dokumentation-av-xml-schema


Forts. adressborttag NPL/VARA

• Användare av VARA-filen behöver säkerställa att berörda adressfält inte är 

obligatoriska i deras system.

• Om så är fallet, återkoppla då skyndsamt till Läkemedelsverket via 

nplcentral@lakemedelsverket.se

• Vid frågor om VARA kontaktas servicedesk@ehalsomyndigheten.se

• Förändringen är planerad till maj 2023 men tidpunkten kan komma att senareläggas. 

• Information om borttaget kommer även att skickas ut i närtid. 

mailto:nplcentral@lakemedelsverket.se
mailto:servicedesk@ehalsomyndigheten.se


Förändring avseende 
avtal
Jessica Tegelius, enhetschef kundsamverkan och anslutning



Vad gäller för anslutning till våra 

tjänster?

• Myndigheten kommer inte längre teckna avtal med anslutande 

aktörer för anslutning till våra tjänster

• Eventuella befintliga avtal för vård- och apotekstjänsterna som 

tecknats med myndigheten innan maj 2019 är baserade på 

gammal lagstiftning som upphört att gälla

• Ingen åtgärd krävs från er sida



Nytt personuppgiftsbiträdesavtal

• Aktörer som behandlar personuppgifter för myndighetens 

räkning behöver teckna ett nytt personuppgiftsbiträdesavtal 

(PUB avtal)

• I dagsläget gäller det för apotek som:

• Förmedlar direktåtkomst till personuppgifter ur registret 

Nationella läkemedelslistan åt enskilda personer som begär 

att få åtkomst till personuppgifter om sig själva (e-handel)

• Nya PUB-avtal kommer att skickas ut för undertecknande till 

berörda aktörer inom kort.



Återkoppling från 
apoteksföreningen
Johan Wallér



Utvärdering, summering 
och avslut
Jonna Frenkiel, samordnare 



Utvärdering av aktörsråd – respondenter

Apoteks-
gruppen

DOZ 
apotek

Hjärtat

Apoteket 
AB

Apotekstjänst

Apohem

Apoex

Svensk 
dos

Apoteks-
föreningen

Apotea

Kronan

Meds

12 aktörer 

tillfrågades

Antal svar: 

• 4 apoteksaktörer

• Apoteksföreningen



Utvärdering aktörsråd - summering

Generellt 
positivt!

Informationen 
är relevant

Önskar mer 
fokus på…

Bra/relevant 
upplägg

1-----------5 • Framförhållning 

vid förändringar

• Release, drift, 

incidenter

• Avgifter

• NLL

• Helhetsbild, det 

som påverkar 

personal (ex. info 

till medborgare)

• Myndighetens 

nationella roll för 

IT-infrastruktur

• Avstämningen 

med SAF inför 

mötena relevant

• Upplägget med 4 

möten/år rimligt

• Laget runt är inget 

för dessa möten

Behov av att 
ses!

• Fysiskt möte 

efterfrågat!



Generella åsikter

Många nya och vi 
har kommit 
längre ifrån 
varandra 

Vi har kommit längre 
ifrån varandra och 
mötena får alltmer typen 
av 
envägskommunikation 
när de enbart sker 
digitalt. Eftersom många 
personer bytts ut på 
senare år känner vi inte 
varandra längre, vilket 
försvårar dialog i ett 
digitalt forum

Driftstörningar 

och NLL

Relevant information 

om vad som händer 

kring de mycket 

frekventa 

driftstörningarna som 

eHM har.

Relevant info om vad 
som händer kring NLL i 
dess osäkra tider när 
mycket förändring sker 
kring det. De små 
avbrotten måste tas mer 
på allvar

Bättre dialoger 
när vi sågs

Tycker de ger en 
överblick över vad som 
pågår och vad som är 
kommande men före 
Corona, när vi sågs 
fysiskt, blev det bättre 
dialoger. 

Är det samverkan som 
ska ske så är det svårt 
så som mötena hålls nu

Bra information

Bra med mycket 
information och även 
om det ibland kan bli 
monolog snarare än 
dialog så är det många 
ämnen som vi under 
åren har mejslat fram 
som viktiga att gå 
igenom



Viktiga frågor på taktisk nivå?

Framförhållning 
gällande 
förändringar

Framförhållning när det 
gäller förändringar som 
påverkar apotekens 
system eller 
verksamhet.

Detta behövs för att få 
möjlighet att påverka i 
ett tidigt stadie och för 
att hinna förbereda för 
förändringar som är på 
gång.

Releaser, drift, 

myndighetens 

nationella roll

Releaser, 
driftinformation, 
driftstörningar, avgifter.

Myndighetens roll som 
nationellt nav för IT-
infrastruktur.

Vaccinations-
bevis känns 
irrelevant

Ärende kring 
vaccinationsbevis 
känns som att det kan 
tas bort nu.

Helhetsbild av 
det som påverkar 
personal saknas

Generellt är det rätt 
frågor men vi saknar att 
få mer helhetsbild av 
det som tex påverkar 
personal. Om 
information behöver gå 
ut till medborgare vill vi 
vara delaktiga i hur den 
utformas och 
distribueras då det är 
vår personal som får 
frågorna från kunderna.



Hur fångar vi behov inför mötet?

Avstämning med 
SAF relevant

Det är bra att ni 
stämmer av med SAF 
eftersom det som 
diskuteras i råden där är 
det som är på vår 
agenda.

Utöver SAF, 

gruppen för  

Verksamhets-

frågor

Kan även stämmas av 

med den grupp som har 

regelbundna möten där 

vi diskuterar 

verksamhetsfrågor 

Samverkan 

verksamhetsfrågor 

apotek.

Avstämning med 
SAF relevant

Låter som ett bra 
arbetssätt att fortsätta 
med avstämning med 
SAF.



Representation – både teknisk och 

verksamhetsmässig viktig?

Vilka roller representerar 

er organisation på 

aktörsråden?

”Kvalitet och IT”

” Regulatoriskt ansvarig 

(verksamhetsperspektiv) och IT 

operations manager” ”Funktionsansvarig för 

expeditionsstöd”

” Framför allt verksamhetsnivå 

(brist från vår sida)”

Saknar ni representation 

från E-hälsomyndigheten, 

i så fall vilken roll? 

”Jag tycker att GD borde 

dyka upp lite oftare”

” Ibland märks det att relevant kompetens saknas 

men har full förståelse för att det kan vara svårt att 

förutsäga exakt vilken kompetens som behövs”



Kan laget runt vara relevant?

Nej

Det allra mesta är 
gemensamma frågor, 
även om vi kan ha olika 
utmaningar med tex 
NLL. De frågor som inte 
är gemensamma bör 
tas separat och det är 
inte alltid vi som 
konkurrenter vill delge 
alla vilka frågor vi 
brottas med

Nej

Inte på detta möte. Kan 

vara bra i andra 

sammanhang, men inte 

här. Apoteksbranschen 

är liten och väl 

sampratad, vi har 

andra, egna forum om 

vi behöver uppdatera 

varandra

Nej

Svårt att se att det 
skulle bli så mycket av 
det. Det kan istället vara 
en ide att ha separata 
möten som är mer 
baserade på direkta 
frågor, en frågestund 
eller liknande.

Nej

Har inte känt behov av 
detta då SAF får en så 
tydlig plats i agendan.



Önskas fysiska möten?

Ja

Jag tror på 
fysiska mötet då 
och då. Ökar 
dynamiken och 
skapar mänskliga 
relationer. 
Viktigast är långa 
pauser med fika. 
Det är då det 
händer!

Ja

Jag personligen 
tycker mötena gav 
mer när vi satt 
tillsammans och 
diskuterade

Ja

Gärna. Blir en 
annan dynamik och 
möjlighet till 
nätverkande. 

Ja

Ja gärna

Nej

Tycker möten 
fungerar bra på 
distans, samt är 
effektiva. Man 
tappar en 
arbetsdag i restid 
för att åka iväg, 
jag skulle 
uppleva det som 
betydligt mer 
stressigt



Upplägget med 4 aktörsråd/år?

Bra

Bra tycker jag. 
Flexibel längd 
beroende på 
agenda

Lagom

Kvartalsvis känns 
lagom ofta. Tycker 
inte att något blir 
liggande för länge, 
och jag tycker alltid 
att det finns 
information att ta 
del av. Tiden känns 
också lämplig, jag 
har inte upplevt att 
det blivit tid över 
frekvent, eller att 
tiden inte räcker

Lagom

Funkar

Rimligt

Rimligt upplägg

Bra

Inga synpunkter 
på upplägget



Aktörsråden under 2023

• Gemensamma planeringsmöten med Apoteksföreningen inför mötena. 

Agendan planeras gemensamt och justeras efter önskemål och behov

• Vi satsar på att ha fysiska möten på E-hälsomyndighetens kontor någon 

eller några gånger per år

• Vi föreslår att vi avrundar varje möte med att gemensamt summera vad 

mötet handlat om samt om det finns några aktiviteter. Detta publiceras 

sedan på samverkansytan



Exempel 1



Exempel 2



Aktörsråd apotek - Aktörsråd apotek

https://samarbetsyta.ehalsomyndigheten.se/aa


Nästa möte blir på 

E-hälsomyndighetens kontor!

• Nästa möte 25 april 13.00-15.00 på 

E-hälsomyndighetens kontor i 

Stockholm! 

• OBS – nytt datum!

• Presentationsrunda – berätta vem du 

är, vilken organisation du kommer 

ifrån samt i vilken roll du har i 

aktörsrådet

Kalender för samverkan 

https://samarbetsyta.ehalsomyndigheten.se/pages/viewpage.action?pageId=14371540


Tack


